



DOI : 10.18572/1813-1190-2018-11-17-20

## Особенности преподавания правовых дисциплин студентам стоматологического факультета

Сергеев Ю.Д., Тимофеева М.Ю.\*

**Цель.** Подготовить обзор и анализ основных методик активных форм обучения, используемых в процессе учебной и методической работы со студентами стоматологического факультета. **Методология:** диалектика, образно-аналитическая, исследовательская, объяснительно-иллюстрированная, демонстрационная. **Выводы.** В статье обоснована необходимость владения правовыми знаниями при осуществлении профессиональной медицинской деятельности. Проанализирована организация преподавания правовых дисциплин на стоматологическом факультете. Отмечены проблемы и методы учебно-методического и научно-практического обеспечения правовой подготовки будущих врачей-стоматологов и перспективы развития. Предложены основные направления совершенствования организации учебного процесса. **Научная и практическая значимость.** Научное значение выполненной работы состоит в формировании объективной оценки уровня усвоения знаний и навыков при изучении правовых дисциплин. Практическое значение состоит в подтверждении эффективности используемых методов и целесообразности дальнейшего их внедрения в практику для студентов медицинских вузов.

**Ключевые слова:** медицинское право, стоматологическая услуга, образовательный стандарт, оценка качества образования, юридическая ответственность, юридические основы деятельности врача.

## Peculiarities of Teaching Legal Disciplines to Students of the Faculty of Dentistry

Sergeev Yu.D., Timofeeva M.Yu.\*\*

**Purpose.** To prepare a review and analysis of the main methods of active forms of training used in the process of teaching and methodological work with students of the Faculty of Dentistry. **Methodology:** dialectic, figurative-analytical, exploratory, explanatory-illustrated, demonstration. **Conclusions.** The article substantiates the necessity of possession of legal knowledge in the implementation of professional medical activities. The organization of teaching of legal disciplines at the stomatological faculty is analyzed. Problems and methods of teaching, methodological and scientific-practical provision of legal training for future dentists are noted and development prospects. The main directions of improving the organization of the educational process are proposed. **Scientific and practical significance.** The scientific value of the work performed is to form an objective assessment of the level of mastering knowledge and skills in the study of legal disciplines. Practical significance consists in confirming the effectiveness of the methods used and the advisability of their further introduction into practice for students of medical universities.

**Keywords:** medical law, dental service, educational standard, assessment of the quality of education, legal responsibility, the legal basis of the doctor.

\* СЕРГЕЕВ ЮРИЙ ДМИТРИЕВИЧ, заведующий кафедрой медицинского права Первого Московского государственного медицинского университета имени И.М. Сеченова Минздрава России (Сеченовский университет), член-корреспондент Российской академии наук, заслуженный юрист Российской Федерации, доктор медицинских наук, профессор, [association@med-law.ru](mailto:association@med-law.ru)

ТИМОФЕЕВА МАРГАРИТА ЮРЬЕВНА, старший преподаватель кафедры медицинского права Первого Московского государственного медицинского университета имени И.М. Сеченова Минздрава России (Сеченовский университет), [timofeevainfo@mail.ru](mailto:timofeevainfo@mail.ru)

\*\* SERGEEV YURY D., Head of the Department of Medical Law of the I.M. Sechenov First Moscow State Medical University of the Ministry of Healthcare of the Russian Federation (Sechenovskiy University), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Honored Lawyer of the Russian Federation, Doctor of Medicine, Professor

ТИМОФЕЕВА МАРГАРИТА Ю., Senior Lecturer of the Department of Medical Law of the I.M. Sechenov First Moscow State Medical University of the Ministry of Healthcare of the Russian Federation (Sechenovskiy University)

